
Isadepäev 
Tänassilmas

14. novembril tähistati Tänassilma 
Rahvamajas isadepäeva. Lasteringi 
lapsed näitasid, mida olid õppinud. 
Laulude ja luuletustega tervitati isa-
sid ja vanaisasid. Koos vanematega 
meisterdati valmis rütmipillid, mis 
kingiti isadele, kes siis pärast väsita-
vat päevatööd saaksid kodus pillilugu 
mängida. 

Lapsed olid juhendajate abiga sel-
geks õppinud näidendi “Tibu”, kus 
tegelasteks olid käpiknukud.

Kuna tulekul on kadripäev, isadel 
aga kogu aeg kiire, siis valmistati va-
rakult valmis sandimaskid. Isad said 
näidata oma fantaasiat, missugune 
peaks välja nägema tõeline kadrisant. 
Et kõigil isadel oli oma nägemus, sai 
tulemus põnev.

Isadele anti võimalus end näidata. 
Proovile pandi nende oskus pimesilmi 
klounile nina panna ja üles leida nööri 
otsas rippuvad kommid. Laste kaasabil 
õnnestus see üllatavalt hästi.

Sellega asi veel ei piirdunud. Lapsed 
asusid isadele tantse õpetama. Selgeks 
sai mitu tantsu.

Isasid piisavalt “proovitud”, asuti 
ühise peolaua taha maiustama.

Isad, võtke endile aega lastega koos 
olla ja nautida nende tegemisi, ise kaa-
sa tehes! See on väga tähtis nii lastele 
kui ka isadele endile.

Pille Sihver,
Tänassilma Rahvamaja juhataja

Viiratsi naised olid 
seekord Uusnas

Vallavolikogu fraktsioon “Me, Viirat-
si naised” kohtus 11. novembril Uus-
na Raamatukogus kohaliku rahvaga. 
Kohale oli tulnud vähe inimesi. Ent 
saabunud olid aktiivsed ja teatasid, 
mida Uusnasse on vaja.

Elu Uusnas läheb tasapisi paremaks. 
On aru saadud, et palju sõltub meist 
endist. Heakord, spordiplats, hoogtöö-
päevakud, internetiühendus, hooldus-
töötaja kohalolek – kõike meenutati 
üheskoos heaga.

Suureks ootuseks on uue Uusna 

seltsimaja ehitus. Vallavalitsusele pa-
luti edasi anda, et seltsimaja ehitus 
kindlasti 2005. aasta eelarvesse sisse 
lülitataks. Rajatavas hoones peaksid 
olema raamatukogu, internetipunkt, 
noortekeskus, saal, hooldustöötaja 
ruum jne.

Uuel aastal tuleks kuulutada kon-
kurss seltsimaja juhataja kohale, et too 
hakkaks kohe ehitust organiseerima. 
Kohalik rahvas näeks, et renoveeritak-
se vana hobusetall. Kuigi ehitus võib 
olla raskem ja kallim, on lõpptulemus 
huvitavam, olemasolevat ümbrust 
saaks paremini ära kasutada.

Vallavalitsusel ja -volikogul tasuks 
mõelda Uusna rahva mõtete üle.

Oluline Uusna rahvale on hooldus-
töötaja kohalolek. Kui Aino Rang soo-
vib jääda pensionile, tuleb leida tema 
asemele uus inimene, parem kui koha-
pealt. Aeg annab arutust.

Rahvas ootab ka tänavavalgustite 
paigaldamist ja valguskaablit 2005. 
aastal, et elu ikka Uusnas normaalsem 
oleks.

Kõik sõltub meist endist, saadi ühes-
koos aru.                              Ülle Gurjev

Kalmetu Põhikoolis 
valiti kauneimat 

neidu
14. oktoobril tegid Kalmetu Põhikoo-

li tüdrukud eeltööd selleks, et pakku-
da kaasõpilaste ja õpetajate silmadele 
midagi ilusat. Nimelt käis hoogne te-
gutsemine ruumis, kus toimus tüdru-
kute konkurss ja kuhu olid kogunenud 
valitud seltskond tüdrukuid, kooli 
huvijuht ja kaks kosmeetikut. Valitud 
seltskond sellepärast, et konkursile saa-
miseks tuli tüdrukutel kirjutada ennast 
iseloomustav essee.

Põhivooru jõudis 16 tütarlast 5.–9. 
klassini.

Edasi oli ülesanne juba lihtne: olla 
mannekeeniks professionaalsele ju-
mestajale ja mitte nii professionaalsele 
huvijuhist fotograafile. Lihtsamalt öel-
des – tüdrukutest tehti kauneid pilte.

Uue nädala alguses pandi pildid 
kooli stendile ja 5.–9. klassi noormees-
tele andi ülesanne ja vastutus valida 
kooli kauneim neiu.

Tüdrukute konkursi võitjaks tuli 
Monika Takkel 9. klassist, teise koha 
väärilised hääled kogus Liina Soove-
re 8. klassist ja kolmandaks tuli Kätlin 
Raja 6. klassist.

Võitja kuulutati välja 4. novembril 
toimunud Kalmetu Põhikooli sünni-
päevapeol.

Osavõtjate sõnul oli päev täis ilu ja 
rõõmu ning saadi uusi kogemusi. Ka 
õpilased ja kooli töötajad olid rahul, et 
muidu vaid must-valge stend oli kau-
nistatud 16 ilusa tütarlapse fotoga.

Kaisa Saar,
Kalmetu Põhikooli huvijuht

Sotsiaalministeerium 
käivitas perefoorumi

4. novembril toimus Eesti Rahvus-
raamatukogus perefoorum, mille oli 
kokku kutsunud Sotsiaalministee-
rium.

Foorumi mapi kaanelt luges osavõtja 
kokku 16 mehe, 7 naise ja ühe lapse pil-
did. Tekkis küsimus, kas meie mehed 
huvituvad pereprobleemidest rohkem; 
kas nemad vajavad perekonda enam 
kui naised?

Foorumil jäi kõlama Sotsiaalminis-
teeriumi püüd perekonna väärtustami-
se kaudu suurendada laste sündivust 
– Eesti rahva püsima jäämise eeldust.

Tallinna Pedagoogilise Ülikooli kaua-
aegne õppejõud Ago Teder tutvustas 
oma raamatut “Isade foorum”, mis rää-
gib perekonna väärtustamisest nõuko-
gude ja taasiseseisvunud Eesti ajal. Kes 
soovib seda endale soetada, saab infot 
telefonil 435 9606.

Kadri Vollmann,
foorumil osalenu

� Monika Takkel sai kauneima 
neiu tiitli.                      ILVAR OJA foto
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VIIRATSI VALLAVOLIKOGUS
28. oktoobril

Vallavolikogu oktoobrikuine kok-
kusaamine toimus väljasõiduistungi-
na Valma külla. Maha istuti Vanasauna 
puhkemajas.

Detailplaneeringud on 
kehtestatud

Kaua aega on huviorbiidis olnud 
Võrtsjärve Sihtasutuse finantseeritavad 
detailplaneeringud, kuna neil lasus hul-
ga vastuargumente.

Kui Vanasauna puhkeala planeerin-
guga jõuti kokkuleppele läbirääkimiste 
teel, siis Tepre kinnistuga üht meelt ei 
leitud. Kuna aga Võrtsjärve üldplanee-
ring näeb ette puhkealade ja turismi 
arendamist Valmas, siis ei saa üks vas-
tuseis edasiminekut peatada.

Väljasõiduistungil viibinud Tepre 
kinnistu omanik Reet Jürisoo põhjen-
das oma vastuseisu varasemate maaga 
toimunud tehingute õigusseaduspära-
setuses.

Valma puhkeala detailplaneeringu 
kehtestamise poolt olid kõik 14 volikogu 
liiget. Vanasauna puhkeala detailplanee-
ring kehtestati 10 poolt-, 2 erapooletu ja 
2 vastuhäälega.

“Viikomi” reorganiseerimisest

Sellealane otsus võeti vastu kevadel. 
Otsustati luua eraldi ettevõte, osaühing 
“Viiratsi Veevärk” vee- ja kanalisat-
sioonisüsteemide haldamiseks.

Praeguseks on tehtud tohutu töö 
trasside arvelevõtmiseks. Registrisse 
kantakse 20,6 km vee- ja 13,2 km kana-
lisatsioonitrasse.

Trassid tuli kõigepealt mõõta ja siis 
hinnata, seda tegi komisjon. Hindami-
ne tehti sellise arvestusega, et trassid 
jäävad käiku veel viieks aastaks.

Veetrasside maksumuseks kujunes 1,2 
miljonit krooni ja kanalisatsioonitrassi-
del 1,1 miljonit krooni. Vara sai uus vee-
ettevõte kokku 3,8 miljoni krooni ulatu-
ses. Kui uus firma läheb käiku, ollakse 
valmis sõlmima tarbijatega tänapäeva 
nõuetele vastavad täpsed lepingud.

Vallavalitsus arutab praegu, mis saab 
“Viikomile” jäänud tegevusharudest tu-
levikus. Kõige tõenäolisem, et veevär-
gist ülejäänud osa läheb vallavalitsuse 
alluvusse.

Munitsipaalasutus “Viikom” koostab 
2004. aasta aruande, lõpetab oma kohus-
tused ja 2005. aasta esimeses kvartalis 
lõpetab tegevuse.

Ühisveevärgi ja kanalisatsiooni 
arengukava

Viiratsi ühisveevärgi ja kanalisatsioo-
ni arengukavast aastateks 2005–2017 ja-
gas informatsiooni osaühingu “Alkranel” 
esindaja Kristo Kärmas. Ta andis edasi 
nägemuse kolmeetapilisest arengust.

Aastatel 2005–2008 realiseerub pro-
jekt, mille käigus rekonstrueeritakse 
Viiratsi, Uusna, Vana-Võidu, Tänassil-

ma ja Valma veetorustikud ja kanalisat-
siooniseadmed.

Viiratsi aleviku veevajadus koos töös-
tusega on planeeritud 260 kuupmeetrit 
ööpäevas. Elanikkonna veevarustus 
hakkab baseeruma Viljandi veel ja töös-
tus olemasolevatel puurkaevudel (kus 
vee kvaliteet ei pea olema nii kõrge). 
Reovee kogus ulatub tavapärasest 170 
kuni 300 kuupmeetrini vihma ajal, mis 
tähendab, et renoveerida tuleb sademe-
tevee süsteem.

Vana-Võidu veevajadus on 80 m³ öö-
päevas. Seal praegu kaks töötavat puur-
kaevu tagavad vajaduse, kuid veekasu-
tuse suurenemisel jääb nendest vähe-
seks. Otstarbekas oleks ühe puurkaevu 
pidamine.

Uusna veevajaduse 56 m3 ööpäevas 
suudab katta Õunaaia puurkaev. Asu-
la reovesi voolab puhastisse, mis re-
konstrueeritakse.

Nii Uusna, Tänassilma kui Valma 
puurkaevudele paigaldatakse raua- ja 
fluoriärastusseadmed.

Aastatel 2008–2012 korrastatakse 
külade ja hajaasustuse, muu hulgas ka 
Mähma ja Sakala veevarustus.

Kolmanda etapina, see on pärast
2012. aastat, arendatakse olemasolevaid 
ja vajadusel ehitatakse uusi veesüstee-
me.

Vallavalitsuse info

4. oktoobri vallavalitsuse istungil 
arutati Kärma silla remonti, asfaldiau-
kude parandamist, teede remontimist, 
Vana-Võidut ümbritsevate terviserada-
de loomise projekti, Valma elanike kirja, 
investeeringuid 2005. aasta eelarvesse ja 
Pata karjääri uuringuid. Viimaste käigus 
sai selgeks, et kruusaga hakkab edaspidi 
raskusi tulema, sest karjääri järelejäänud 
osa sisaldab ainult maa-ainest.

12. oktoobril arutati teede höövelda-
mist, lehtede koristamist, Kärma silla re-
monti, korterite müüki Viiratsi alevikus, 
Valma detailplaneeringuid ja õpilaste 
toitlustamist Viiratsi Algkoolis.

19. oktoobril olid töös “Viikomi” re-
konstrueerimisega seotud küsimused, 
elektriliinidele servituutide seadmine, 
“Elionile” ruumide rentimine ja 2005. 
aasta eelarve.

Vallavanem tuletab kõigile vallaelani-
kele meelde, et praegu on ülim aeg valla 
eelarvesse ettepanekuid teha.

Lühidalt olulisest

Eelarve muudatused olid tingitud sel-
lest, et käesolevast aastast alates liitub 
valla eelarvele ka “Viikomi” eelarve.

Määrati kinnistute jagamisel moodus-
tunud katastriüksuste sihtotstarbed.

Otsustati valla kinnisasja koormami-
ne isikliku kasutusõigusega.

Maret Lina

Kultuuripreemia 
ootab kandidaate
Viiratsi valla kultuuri- ja haridus-

komisjon ootab 1. detsembrini kan-
didaate kultuuripreemiale. Selleks 
tuleb toimetada või saata pakkumi-
sed vallamajja kinnises ümbrikus 
pealkirjaga “Preemia”.

Eeldatakse isiku märkimisväär-
set osa valla haridus-, kultuuri- või 
spordielu edendamisel.

Enna Lond,
vallavolikogu haridus- ja 

kultuurikomisjoni esimees

Kohaliku
omaalgatuse  

programmile tuli 
rekordarv taotlusi

Riigieelarvest toetatava kohaliku 
omaalgatuse programmile esitati Vil-
jandimaalt tänavu 66 taotlust. Kok-
ku sooviti toetust umbes ühe mil-
joni krooni eest. Viljandimaale on 
eraldatud tänavu 312 000 krooni.

“Äärmiselt positiivne, et väikse-
mad kodanikualgatused on või-
maluse enda jaoks avastanud ning 
soovivad selle abil kohalikku elu 
edendada,” ütles Viljandi Maavalit-
suse majandustalituse peaspetsialist 
Reevo Maidla. ”Me saime taotlusi 
rohkem kui kunagi varem. See on 
ka ainuke raha, mida kohalikul ta-
sandil saab suunata rahvaalgatuste 
toetamiseks.”

Taotlusi programmi vahenditest 
toetuste saamiseks võisid esitada 
seltsingud, mittetulundusühingud 
ja sihtasutused.

Kohaliku omaalgatuse program-
mi eesmärgid on kohalik areng ja 
piirkondade konkurentsivõime kasv 
läbi kogukonna kaasamise ja tugev-
damise. Programmi valdkonnad on 
kogukonnaliikmete koolitamine 
ja kohaliku arengu kavandamine, 
kohaliku ajaloopärandi ning tradit-
sioonide väärtustamine ja kohaliku 
elukeskkonna parandamine.

“Väikese rahaga saadetakse kor-
da suuri tegusid,” lisas Maidla. “Kui 
tehakse kohaliku elu jaoks ära nii 
olulisi asju, siis ei saa üldse olla kü-
simust, kas seda raha on edaspidi 
vaja või mitte.”

Maidla lisas, et toetust taotleti 
seinast-seina projektidele, alates 
koduloouurimuslikust tegevusest ja 
lõpetades erinevate investeeringute 
toetamisega.

Toetuse maksimaalne suurus on 
30 000 krooni.

Novembri lõpul või detsembri 
alguses selgub rahasaajate lõplik 
nimekiri.

Margus Haav,
Viljandi Maavalitsuse 

pressiesindaja
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1999. aasta novembrikuu esimesel 
poolel, pärast kohalike omavalitsuste 
valimisi, asus Viiratsi vallas tööle uutest 
inimestest koosnev vallavalitsus, kes 
on tänaseks ametis olnud viis aastat. 
Enamik n.-ö “vallavalitsejaist” (vallavo-
likogu ja -valitsus, külavanemad) kuu-
luvad Rahvaliidu ridadesse.

Paljuski on Rahvaliit olnud maaini-
mese erakond, täna ollakse valitsemas 
ka Tallinnas.

Koolid ja lasteaiad
Viis aastat on palju muutnud ka ko-

halike elanike jaoks. Valla eelarvest 40 
protsenti kulub haridusele. Nii on meie 
koolid ja lasteaiad saanud viimastel aas-
tatel suuri investeeringuid.

Viiratsi Algkool on üks maakonna pa-
remini korras olevaid koolihooneid.

1999. aasta sügisel kahtlesid mitmed
maakonna juhid, arvestades kõrget val-
lapoolset omafinantseerimise taset, et 
Viiratsi kooli ei suudeta valmis ehitada. 
Suudeti ja 2005. aasta sügisel makstakse 
tagasi ka ehituse laenuks võetud viima-
ne osa. Praegu asuvad lisaks kooliruu-
midele majas hubane raamatukogu ja 
spordiruumid, õues on mõnus mängu-
väljak lastele.

Suuri investeeringuid on saanud 
Viiratsi Lasteaed. Kui eelmistel aastatel 
saadi uued mänguasjad ning paigaldati 
uus katus ja aknad, siis käesoleval aastal 
ehitati ümber soojavarustus ja paigaldati 
majale soojustus. Praegu käib piirdeaia 
ehitus.

Lasteaia hoonet ootab aga ees veel 
juurdeehitus. Valmis on eskiisprojekt.
Lähiaastatel läheb ehitamiseks. 2005. aas-
tal tehakse maja sees remonti 200 000 
krooni eest.

Tõhusad on möödunud aastad olnud 
Vana-Võidu Lasteaiale. Remonditi köök, 
vahetati katus ja aknad. 2005. aastal li-
sandub eelarvest veel 450 000 krooni, 
millega remonditakse kõik siseruumid.

Korras on ka Uusna Lasteaed. Viimas-
tel aastatel on korralikult remonditud 
ruumid, vaja on veel mänguväljakule 
uusi asju.

Kalmetu on maakonna suurim põhi-
kool. Koolis õpib 140 last. Kuigi õpilaste 
arv lähiaastatel väheneb, on kool tulevi-
kule mõeldes perspektiivikas.

Jätkub kooli väljaehitamine. Eelne-

vatel aastatel sai uued aknad ja katuse 
hoone uuem osa. Põhjalikult ehitati üm-
ber katlad. Lähiaastatel ehitatakse vana 
koolihoone asemele uus.

Hariduse hoonetesse on pidevalt in-
vesteeritud suuri summasid. Mõne aasta 
pärast on kõik hooned heas korras.

Lapsevanemad on tänulikud, et juba 
mitmendat aastat (ainukesena maakon-
nas) saavad Viiratsi valla õpilased tasuta 
töövihikud. 2005. aastal suurendatakse 
oluliselt laste toitlustamiseks mõeldud 
summasid. Toetatakse tublisid õppureid 
ja koolide lõpetajaid.

Lasterohketele peredele makstak-
se aasta lõpul toetust (arvestusega 500 
krooni lapse kohta).

Kultuuriasutused
Haridusasutuste kõrval ei ole unus-

tatud kultuuriasutusi. Viiratsi ja Vana-
Võidu raamatukogu töötavad heades 
tingimustes, lähiaastatel korrastatakse 
ka Uusna ja Kalmetu lugejatele mõeldud 
ruumid.

Raamatukogu Kalmetul seab end sis-
se planeeritavas uues koolimaja osas ja 
Uusnas rajatavas rahvamajas. Kui kõik 
sujub, peaks Uusna seltsimaja valmis 
olema 2005. aasta sügisel. Et hoone ehi-
tamiseks kulub mitu miljonit krooni, tu-
leb võtta laenu, kuna riigi abi saab loota 
vaid Kalmetu kooli ehitamiseks.

Viiratsi ja Tänassilma rahvamaja on 
saanud märkimisväärselt raha – käes-
oleval aastal Viiratsi laesoojustuse ja 
Tänassilma veetrassi näol, ees ootavad 
remont Viiratsis ning katus ja remont 
Tänassilmas.

Nutune on Valma külamaja seis, aga 
järgmisel sügisel valmib sealgi uus hoo-
ne.

Sotsiaalprobleemid
Sotsiaalkorteritega Viiratsis on lahen-

datud mitmete inimeste elamispinna 
probleemid. Praegu elab neis kümme ini-
mest, kes on elamistingimustega rahul.

Koostöös Viljandi linna ja Paistu valla-
ga ehitatakse 120-kohaline hooldekodu 
Viljandi linna. Siis leiab Viiratsi Hoole-
kandekeskus endale uue otstarbe. Päe-
vakeskuse ja muude sotsiaalteenuste 
jaoks remonditakse hoone, kus praegu 
asuvad sotsiaalkorterid.

2005. aastal remonditakse Viiratsi 
Perearstikeskuse hoones alumise kor-
ruse ruumid. Patsiente, kel on raskusi 
teisele korrusele minekuga, hakatakse 
vastu võtma esimesel korrusel. Plaanis 
on hakata osutama veel mitmesuguseid 
lisateenuseid.

Vesi, kanalisatsioon ja 
kaugküte

2004. aastal investeeritakse Viiratsi 
aleviku ja Teemeistri elamute vee- ja ka-
nalisatsioonitrassidesse peaaegu kolm 
miljonit krooni. Viljandi linnast haka-
takse saama puhast joogivett ja heitvesi 
läheb Viljandi linna puhastusseadme-
tesse. Üle poole Viiratsi valla heitveest 
saab kaasaegsel tasemel puhastatud ja 
looduse reostamine lõpeb. Lähiaastatel 
peaks ka Vana-Võidu heitvesi jõudma 
Viljandi puhastusseadmetesse.

Suur eeltöö on tehtud, et 2008.–2009. 
aastal saaks renoveeritud kogu valla 
territooriumil asuvad vee-, kanalisat-
siooni- ja sademevete trassid ning pu-
hastusseadmed.

Viimastel aastatel on tunduvalt para-
nenud Viiratsi ja Vana-Võidu kaugkütte 
olukord, sest mõlemad katlamajad on 
renoveeritud. Enam ei esine probleeme 
soojatootmisel.

Aktsiaselts “Fortum” alustab veel sel 
aastal soojatrassi ehitamist, mille kaudu 
ühendatakse kaugküte otse katlamajast 
vallamaja juurde. Pikk trass, mida enam 
ei kasutata, lammutatakse.

Möödunud aastal remonditi vallama-
ja. Vallavalitsuse tööruumid on korras, 
korrastamist ootab hoone ülemine kor-
rus.

Palju on tehtud. Veel enam on teha. 
Valusamaks probleemiks on teede kor-
rastamine. Need tööd on väga kallid, 
kuid edaspidi, lootes riigi abile, pööra-
takse sellele probleemile rohkem tähe-
lepanu.

Palju on räägitud sellest, et soovida jä-
tab heakord. 2005. aastal suurendatakse 
heakorrale mõeldud summasid.

2005. aastal hakatakse koostama valla 
üldplaneeringut. See valmib 2006. aastal.
   Vallarahvaga suhtlemine on olnud 
meeldiv. Vastastikusele mõistmisele ja 
jätkuvale koostööle lootes

Väino Luik,
Viiratsi vallavanem

Viis aastat Rahvaliidu valitsemist Viiratsi vallas

Viimasel volikogu istungil küttis kirgi 
detailplaneering, mis peaks paika pane-
ma teatud territooriumi ehitustegevuse 
alused Valma külas.

Detailplaneeringu lahendusega pea-
vad nõustuma planeeringu alaga kok-
ku puutuvad isikud. Pärast nõustumist 
peab maavanem andma planeeringule 
heakskiidu, mille järel vallavolikogu pla-
neeringu kehtestab.

Volikogu päevaks ei oldud saadud 
kokkuleppele ühe maaomanikuga, kes 
oli teatud planeeringu osa vaidlustanud 
selle avaliku väljapaneku ajal.

Kuulanud ära planeeringu vaidlus-
tanud isiku, kehtestas volikogu siiski 
detailplaneeringu.

Iseenesest mõistetavalt pidanuks 
istungisaalis olema Valma küla kaart, 
kust vajadusel veel kord oleks saanud 
küsimust täpsustada. Samas oleks olnud 
õige, kui volikogu liikmed ja teised asjast 
huvitatud isikud oleksid külastanud ob-
jekti enne istungit.

Pärast otsuse vastuvõtmist oli objek-
tiga tutvumine koomiline.

Ajal, mil planeeringuga rahulolematu 
isik rääkis, tegi “nägusid” vallavalitsuse 

� Repliik �
ametnik, kes detailplaneeringu protsessi  
oli vallavalitsuse poolelt vedanud.

Tundub, et see protsess pidigi lõp-
pema konfliktiga, kuna nii üleolevalt 
avalikult käitunud ametnik on teema-
ga ilmselt sellise suhtumisega pidevalt 
tegelnud.

Isiklikult arvan, et mõistliku asjaaja-
mise ja tasakaalustatud läbirääkimiste 
korral oleks jõutud mõlemaid pooli ra-
huldavale lahendusele.

Täna võidakse Viiratsi Vallavolikogu 
otsus kaevata kohtusse.

Kaupo Kase,
Viiratsi Vallavolikogu liige

MÕISTLIK ASJAAJAMINE SÄÄSTAKS 
MEID KÕIKI
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Tõenäoliselt on vähe asju, mida me 
kõik oma elus võtame nii tõsiselt kui 
lapsevanemaks olemist. Me tahame, et 
meie suhted lastega oleksid lähedased ja 
meeldivad. Me tahame sellist perekonda, 
mis toetaks lapse arengut ja vajadusi.

Laste kasvatamine on lihtne ja samas 
keeruline. Lihtne, sest oleme kõik seda 
ju oma lapsepõlves näinud, ning keeru-
line, sest igapäevaelus saame pidevalt 
tagasilööke. Probleemid kerkivad esile 
seal, kust neid oodatagi ei osanud.

Tihti kõigume kahe äärmuse vahel 
– oleme ranged ja oma vanema võimu 
kasutades paneme lapsed “paika” või 
siis vastupidi, lööme käega ja kodurahu 
huvides laseme neil minna ja teeme va-
jalikud toimetused ise. Rahul ei ole me 
tõenäoliselt kummagi variandi korral.

Kõigi ühine soov on, et lapsed oleksid 
tulevikus õnnelikud ja saaksid ise hak-
kama. Me tahame, et laps oleks iseseisev 
ja vastutusvõimeline. Mismoodi selleni 
jõuda? Kas me oskame selle jaoks mi-
dagi teadlikult teha? Arvame, et teame 
täpselt, mis on meie laste probleemid ja 
mida nad vajavad. Me otsustame nende 
eest, me lahendame nende probleeme, 
loeme moraali, anname hinnanguid. Ja 
kõike seda suure hoolimise ja armastu-
se pärast. Teadmatult käitume me oma 
lastega samamoodi, kui seda tegid meie 
vanemad meiega – või siis täpselt vas-
tupidi.

Enamik meist pole kordagi mõelnud, 
et lapsevanemaks olemist võiks õppida. 
Kuidas kuulata last nii, et ta tunneb, et 
teda mõistetakse? Kuidas rääkida lap-
sega nii, et ta meid mõistaks? Kuidas 
seada reegleid nii, et lapsed järgiksid 
neid vabatahtlikult? Kuidas lahendada 
konflikte ja erimeelsusi nii, et keegi ei 
saaks haiget?

Kalmetu koolil on plaanis uuel aastal 
kutsuda lapsevanemaid koolipinki. Meie 
õpetajad õpivad ise ja on motiveeritud 
koostööks lapsevanematega. Kõige pa-
remaid tulemusi, et mõjutada oma lap-
si, saame siis, kui tunneme iseennast. 
Õpetama oleme palunud häid oma ala 
spetsialiste.

Kui kõik läheb plaanide kohaselt, siis 
detsembris saavad pered kodudesse täp-
semat teavet.

Heljo Saar,
Kalmetu Põhikooli õppealajuhataja

Kunst on olla 
lapsevanem

Tänassilma Rahvamaja ringid 
tegutsevad järgmiselt

Naisrahvatantsurühm Maire Sa-
rapuu juhendamisel E, T 20–21.30.

3–13-aastased “Lepatriinud” (juh. 
Helina Matusorg ja Merli Kukk) N 
18.30–20.

Eakate laulu- ja tantsuring (juh. 
Pille Sihver ja Meelis Utt) E 12–14.

Täiskasvanute näitering (juh. Pil-
le Sihver) N 20.30–22.30.

Rahvamaja bänd (juh. Meelis Utt) 
K 20.30–00.

Kalmetu kool 
tähistas

134. sünnipäeva
4. novembril pidas Kalmetu Põhikool 

oma 134. sünnipäeva. Traditsiooniks on 
saanud sel puhul korraldada aastapäe-
vajooks.

Selle aasta jooks toimus 2. novembril. 
Üldvõitjaks tuli 8. klassi noormees Lau-
ri Küttim. Tüdrukutest oli parim Liina 
Soovere 8. klassist.

4. novembril tähistati kooli sünni-
päeva aktusega. Iga klass andis koolile 
üle sünnipäevakingitused, mis eelne-
valt klassijuhataja- või kunstitunnis olid 
koostöös valmistatud. Kahtlemata olid 
need omanäolised ja väga ilusad.

Päeva juhtisid Airi Jegorov ja Kertu 
Mikk, kes said sellega suurepäraselt 
hakkama. Direktor Andres Savi rääkis 
kooli ajaloost. Seejärel paluti koolirah-
vas sünnipäevalauda, kus maitsti head 
ja paremat.

Oli tore veeta üks tund lõbutsedes ja 
sünnipäeva tähistades.

Pärast pidusööki jätkusid tavapärased 
tunnid. 

Airi Jegorov ja Maili Nälk,
7. klassi õpilased

� 7. klassi õpilane Hannes Kangro 
annab koolile üle oma klassi üllatus-
kingituse.                     ILVAR OJA fotod
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19. novembril toimus Viiratsi Põhi-
koolis Eesti–Rootsi ühisprojekti raames 
ühistegevuse konverents. Konverentsist 
võtsid osa ja esinesid ettekannetega pro-
jekti juhid Leonora ja Valdek Kraus Saa-
remaa Õppekeskusest ning Rootsi poole 
esindajana Bosse Biedemann. 

Konverentsi avas Viiratsi vallavanem 
Väino Luik, kes meenutas kunagist ühis-
tegevust ja rahva koostööd Eesti Vaba-
riigi ajal. Koosolijad said teada, et Viiratsi 
vald toetab ühistegevuse ja kodaniku-
ühenduste tegevust nii kuis suudab. 

Valdek Kraus, kes on ühtlasi Eesti 
Ühistegelise Liidu nõukogu esimees, 
andis ülevaate Eesti ühistegevuse het-
keseisust ja selle probleemidest.

Saime teada, et Eestis tegutseb prae-
gu 19 000 mittetulundusühingut ja 800 
tulundusühistut. Koos seltside ja seltsin-
gutega on kodanikuühenduste koguarv 
meil kindlalt üle 20 tuhande. Kuigi arv 
on suur, ei ole kõik kaugeltki veel kor-
ras.

Ettekandja arvates on täheldatav 
äriühingute (AS-id ja OÜ-d) endiselt 
suur surve ühistegevuse vastu majan-
dussektoris. Näiteks toodi asjaolu, et 
äriühingud hõivasid kiiresti kogu pan-
ganduse ja kindlustuse valdkonna. 
Nüüd kuuluvad need eranditult välis-
investoritele ja viivad igal aastal Eestist 
puhaskasumina välja ligi 3 miljardit 
krooni. Ühistulise pangandus- ja kind-
lustussüsteemi olemasolul jäänuks see 
raha eesti rahvale.

Äriühingud aktsepteerivad ainult
mittetulundusühinguid ja nn. kolman-
dat sektorit. Kui aga ühistud püüa-
vad oma tegevust arendada ka äri-
alal, siis kohtame kohe jäika ja vaenu-
likku vastutegevust.

Valitsevad paremerakonnad toetavad 
kriitikavabalt äriühinguid, olnud pigem 
nende teenistuses. Ettekandja leidis, et 
mitmed poliitilised rühmitused näevad, 
et äritegevus on võimalik ainult aktsia-
seltsides või osaühingutes.

Ühistegevuse konverents Viiratsis

Eestis püüab ühistegevuse poliitilis-
te probleemide ja seadusandlusega te-
gelda Eesti Ühistegeline Liit. Selle liik-
meskonda kuulub praegu 59 juriidilist 
liiget.

Vaja oleks, et liikmeskond kasvaks 
kiiresti ja jõuaks lähemal ajal 200-ni. 
Siis peaks ka liidu mõjuvõim oluliselt 
suurenema. 

Bosse Biedemann rääkis rootsi keeles. 
Teda vahendas meile Eesti Kodukandi- 
liikumise president Kaja Kaur.

Saime teada, et ka Rootsis on asutatud 
palju ühistegevuskodasid, ja et seal, kus 
need on olemas, on arenenud jõudsa-
malt ka ühistegevus. Ettekandja leidis, 
et Eesti valitsus ei ole ühistegevust va-
jalikul määral soosinud-toetanud. Ka 

Rootsis olevat vahepeal nii olnud. Nüüd 
on aga aru saadud, ning riigi toetus ja 
mõistmine on kasvanud.

Samas teatas ettekandja, et käesoleva 
konverentsiga lõpeb Eesti ühistegevust 
toetav projekt, kuid samas andis ta loo-
tust, et koostöö jätkub. 

Allakirjutanu tegi ettekande ühistege-
vuse tähendusest ühiskonnas ja kutsus 
maavanemat üles arutama ühistegevuse 
õpetamisega seotud probleeme koos Vil-
jandimaa koolidirektoritega. Maavanem 
lubas seda teha.   

Maavanema Kalle Küttise ettekanne 
käsitles kultuuri arengut läbi ühistege-
vuse. See oli äärmiselt huvitav ja mõtle-
ma panev ettekanne. Kas me ikka oleme 
piisavalt isetud, et koostöö ja rahvuskul-
tuur areneksid? Või oleme hoopis isekad 
ja kosmopoliidid, kellele ei lähe korda 
eestluse püsimise ja kultuuri kestmise 
probleemid? 

Viljandimaa ühistegevuskoja akti-
vistid Sirje Kessa ja Kalle Riitmuru said 
Rootsi poolelt ühistegevuse nõustaja 
tunnistuse. On hea, et nüüd on ka Vii-
ratsis inimesed, kes suudavad ühistege-
vuse alaseid teadmisi teistele jagada.

Päeva kokkuvõtva ettekandega esi-
nes Leonora Kraus. Tema rääkis uutest 
võimalustest ühistegevus arendamisel. 
Eriliselt toonitas ta vajadust puuetega 
inimeste ühistute järele. Eeskujuks  on 
Itaalia rehabilitatsiooniühistud. Raha-
taotlus on tehtud ka Eesti vastavatele 
ametkondadele.

Järgmised ühistegevuse konverentsid 
toimuvad Saaremaal ja Räpinas. 

Päeva lõpetas õdus vestlusring, kus 
arutati ühistegevuse ja edasise koostöö 
probleeme.

Leiti, et aktsiaseltside arendatav tap-
pev konkurents ei vii elu edasi, vaid seda 
teeb vastastikune aktiivne koostöö, kus 
ühe võit ei ole teise poole surm.

Jaan Leetsar

� Konverentsil kõnelevad Sirje Kessa ja Väino Luik. MARET LINA fotod
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Õnnelikud “Rüblikud”
Viiratsi Lasteaed on viimastel kuudel 

saanud sootuks uue välisilme. Ollakse 
õnnelikud, et maja on saanud uue küt-
tesüsteemi, on soojustatud ka väljast-
poolt ja näeb igati kena ja nägus välja. 
Kuigi on ehitamata Nooruse tänava 
poolne osa, mis näeb uue taustal inetu 
välja, loodetakse saada juurdeehitus 
juba järgmisel aastal.

Lasteaias käib sel õppeaastal 58 last 
ja majas on väga vähe ruumi. Samas, 
õueala on väga ilus suur ja mitmeke-

siste võimalustega. Kohe saab valmis 
piirdeaed, mis tagab laste julgeoleku 
lasteaias viibimise ajal. Jalgvärav tuleb 
teise kohta, et pääseda sisse kuiva jalaga. 
Veel on plaanis rajada lasteaia territoo-
riumile loodusrada ja vanast pesumajast 
ehitada loodusmaja.

Õnnetud “Rüblikud”
Viiratsi alevikus liigub õhtuti ringi 

kamp noori inimesi, kes tegutseb paha-
tahtlikel eesmärkidel. Eriti kurvaks teeb 
see, et enamik neist lastest on käinud 

Viiratsi Lasteaias ja nüüd käivad oma 
lasteaeda lõhkumas. Need lapsed on ka 
teada ja mõne vanemaga on ühendust 
võetud. Kui vestlused ei anna tulemusi, 
siis pöördutakse politsei poole.

Valla ja mitme tubli inimese koostööl 
on noortele loodud palju võimalusi vaba 
aja veetmiseks. Kooli taha ehitati mit-
mekesiste võimalustega mänguväljak, 
töötab spordisaal, staadion on lähedal, 
raamatukogus on internetipunkt, rah-
vamajas töötab mitmeid ringe.

Lapsevanemad, tundke rohkem huvi, 
millega teie lapsed tegelevad!

Astra Jamnes,
Viiratsi Lasteaia juhataja

Mullu sai külade taastamise ja aren-
damise toetust taotleda SAPARD-i pro-
grammi kuuendast meetmest, tänavu 
aga riikliku arengukava meetmest 3.5. 
Tegemist on struktuurifondide toetu-
sega, millest 75% pärineb Euroopa Liidu 
ja 25% Eesti eelarvest.

Toetuse eesmärk on tugevdada koha-
liku elanikkonna omaalgatust ja koos-
töötahet ning toetada vaba aja veetmi-
seks mõeldud hoonete ja rajatiste ning 
infopunktide kordategemist. Mullusega 
võrreldes on külaelu toetus suhteliselt 
sarnane. Suurim muudatus on see, et 
taotlejate ringi ei kuulu enam kohalikud 
omavalitsused.

Toetust saavad mittetulundusühin-
gud ning külas, alevis või alevikus te-
gutsevad ettevõtjad. Taotleja peab taot-
luse esitamise ajaks olema tegutsenud 
vähemalt kuus kuud.

Toetuse suurus
Toetust antakse projekti abikõlbli-

kust maksumusest:
• mittetulundusühingule kuni 90%,
• maapiirkonnas tegutsevale ette-

võtjale, kes ei ole väike- ega keskmise 

suurusega ettevõtja, kuni 50% ja kui 
kavandatav investeeringuobjekt asub 
Harjumaal, siis kuni 40%,

• maapiirkonnas tegutsevale väike- 
või keskmise suurusega ettevõtjale kuni 
65% ja kui kavandatav investeeringuob-
jekt asub Harjumaal, siis kuni 55%.

Väike- ja keskmise suurusega ette-
võttes on alla 250 töötaja, aastakäive ei 
ületa 40 miljonit eurot ja bilansimaht ei 
ületa 27 miljonit eurot ning ettevõte on 
sõltumatu.

Projekti abikõlbliku maksumuse 
moodustavad:

• Ettevõtja puhul investeeringuobjek-
ti ja ettevalmistatava töö käibemaksuta 
maksumus.

• Mittetulundusühingu puhul, kes on 
käibemaksukohustuslane, investeerin-
guobjekti ja ettevalmistatava töö käibe-
maksuta maksumus.

• Mittetulundusühingu puhul, kes ei 
ole käibemaksukohustuslane, investee-
ringuobjekti käibemaksuga maksumus 
ja ettevalmistatava töö käibemaksuta 
maksumus.

Maksimaalne toetus ühe taotleja 
kohta on 938 796 krooni aastas. Toetuse 
avalduse ja arengukava lühikokkuvõtte 

koostamiseks tellitud töö eest on võima-
lik saada toetust 15 000 krooni projekti 
kohta.

Toetatavad investeeringuobjektid
Toetatakse investeeringuobjekte, mil-

le kavandatav asukoht on küla, alevi või 
aleviku territooriumil.

Küla elukeskkonna arendamine:
• Seltsimaja, kultuurimaja, spordisaali 

või muu sellise teistele isikutele kasuta-
miseks avatud hoone või selle osa ehi-
tamine või rekonstrueerimine ja sinna 
sisustuse ostmine.

• Pargi, haljasala, puhkeala, mängu- 
või spordiväljaku, matkaraja, tervisera-
ja, õpperaja või külaplatsi (lõkkeplats, 
kiigeplats, linnamägi vms.) rajamine või 
kordategemine.

• Paadisilla või ujumiskoha rajamine 
või kordategemine.

• Küla tutvustavate püsiviitade või 
-kaartide ostmine.

• Sporditarvikute, muusikariistade ja 
eesti rahvariiete ostmine.

Infopunktide arendamine:
• Avalike infopunktide jaoks vajaliku 

hoone ehitamine või rekonstrueerimi-
ne.

KÜLAELU ARENDAMISEKS SAAB JÄLLE 
TOETUST

Õnnelik ja õnnetu Viiratsi rüblikkond
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(5. lk. järg)
• Infopunktide sisustuse (mööbli ja 

valveseadmete) ning infotehnoloogia-
seadmete (riist- ja tarkvara) ostmine 
ning internetiga liitumise tasu.

Millest alustada
Kõigepealt tuleb MTÜ-del või ettevõt-

jatel läbi kaaluda oma järgmiste aastate 
tegevus ja mõelda, millesse on vaja in-
vesteerida. Toetus makstakse välja re-
finantseerimise põhimõttel ehk kolme 
kuu jooksul pärast investeeringu eest 
tasumist ja nõuetekohaste maksedoku-
mentide PRIA-le esitamist. Seega tuleb 
investeeringu teostamiseks vajaminev 
rahaline puudujääk katta esialgu laenu 
abil. Toetuse abil tehtud investeeringut 
tuleb viie aasta jooksul kasutada sihipä-
raselt, s. t. nende tegevuste teostamiseks, 
milleks toetust küsiti. Sellel perioodil 
ei tohi toetusega soetatud vara maha 
müüa, rendile anda vms.

Ehitiste, pargi, haljas- või puhkeala 
puhul tuleb alustada projekti või hal-
jastusprojekti tellimisest ja projektile 
vajalike kooskõlastuste hankimisest. 
Milliseid kooskõlastusi on vaja, määra-
takse projekteerimistingimustega, mida 
väljastab kohalik omavalitsus, kes annab 
hiljem ka ehitusloa.

Mõelda tuleb ka sellele, kuidas in-
vesteeringu eest tasuda. Taotlejad, kes 
on saanud PRIA-st kinnituskirja toetu-
se määramise kohta ja vastavad laenu 
saamise tingimustele, saavad Maaelu 
Edendamise Sihtasutusest omaosaluse 
rahastamiseks laenu, mille laenuprot-

sent on esimesel aastal 2 ning teisel ja 
kolmandal aastal 6 protsenti. Lisainfot 
saab veebilehelt www.mesa.ee ja tele-
fonil 648 4064.

Seadmete ostu puhul on võimalik ka-
sutada kapitalirenti ehk liisingut.

Toetust on võimalik saada ka projek-
ti ettevalmistamisega seotud kuludele. 
Projekti ettevalmistuskulude eest peab 
olema tasutud ülekandega enne taotlu-
se esitamist ja need kulud, millele toe-
tust saab taotleda, võivad moodustada 
kuni 12 protsenti projektis planeeritud 
investeeringuobjektide käibemaksuta 
maksumusest (MTÜ puhul, kes ei ole 
käibemaksukohustuslane, arvestatakse 
käibemaksuga maksumust). Ettevalmis-
tatavate tööde käibemaksu ei toetata.

Taotlusdokumentide koostamist tu-
leks alustada pakkumiskutsete hankija-
tele/ehitajatele saatmisest ja pakkumiste 
kogumisest. Soovitame tutvuda juhend-
materjaliga “Abiks taotlejale”, kus on 
täpselt kirjas, mis dokumendid tuleb 
esitada. Vajaduse korral on võimalik 
nõustajatelt nõu küsida.

Taotluste vastuvõtt
Taotlusdokumentide vorme ja ju-

hendmaterjali saab PRIA veebilehelt 
www.pria.ee ja büroodest. Taotlusi on 
plaanis vastu võtta 16. detsembrini PRIA 
piirkondlikes büroodes.

Taotluste läbivaatamine
Külade taastamise ja arendamise 

toetuse taotluse läbivaatamine ja otsuse 
tegemine kestab üldjuhul 75 tööpäeva, 

alates taotluste vastuvõtu lõppemisest. 
Kõigepealt tehakse juhusliku valiku 
alusel taotlejate eelkontroll, mille käi-
gus käiakse ka taotleja juures kohapeal 
kontrollimas. Seega ei kontrollita kohe 
kõiki taotlejaid.

Kuna ühe ja sama investeeringuobjek-
ti kohta ei tohi saada toetust erinevatest 
finantseerimisallikatest, siis võimaliku 
kattuvuse kontrollimiseks küsib PRIA 
Ettevõtluse Arendamise Sihtasutusest 
(EAS) järele, kas planeeritav investee-
ringuobjekt ei ole samaaegselt EAS-i 
finantseeritav.

PRIA esitab nõuetele vastavate taot-
luste ja arengukavade ühe eksemplari 
investeeringu asukohajärgse maakon-
na maavanemale arvamuse saamiseks 
investeeringuobjekti vajalikkuse ja so-
bivuse kohta. Maavanem kutsub kokku 
nõuandva komisjoni, kes koostab taot-
luste paremusjärjestuse. PRIA arvestab 
toetuse määramisel paremusjärjestust ja 
raha olemasolu.

Investeeringu teostamisega ei tohi 
alustada ja investeeringu tegemist 
tõendavad dokumendid ei või olla väl-
jastatud varem, kui taotluse esitamisele 
vahetult järgneval päeval.

Taotluse esitamisega ei ole veel ga-
ranteeritud toetuse saamine, seega kuni 
kinnituskirja saamiseni on investeeringu 
tegemine omavastutusel. Toetus maks-
takse välja maksimaalselt neljas osas ja 
seda pärast investeeringu täielikku või 
osadena tegemist ja selle eest tasumist.

Heli Raamets,
PRIA pressinõunik

Mardid käisid
ringi

9. novembri õhtul võis mitmel pool 
Viiratsis märgata liikumas salapärast 
jõuku, kes lähemal vaatlusel osutusid 
mardisantideks. Kurjad keeled räägi-
vad, et neil kentsakalt riietatud ole-
vustel olla tihe seos Viiratsi Rahvamaja 
folkrühmaga “Õunake”. 

Kõigepealt viis tee neid vallamajja, 
kus vaatamata hilisele õhtutunnile 
käis kibe töö. Kui aga kostus santide 
laulukaja, koguneti koridori, kus võis 
kuulda-näha mardilaule ning -tantse 
ja mitmedki mõistatused said vastu-
se. Lõpuks sooviti pererahvale head 
viljaõnne ja lahkuti laulu saatel. Edasi 
suunduti lasteaeda, kus mardid samuti 
sooja vastuvõtu osaliseks said. 

Ja juba varsti kõlas laul ka Viiratsi 
Raamatukogu ukse taga, kus mardi-
sante pikisilmi oodati ning seetõttu
oli ka elevus suur. Vaatamata kitsu-
kesele tantsupõrandale saadi ka siin 
marditantsud kenasti tantsitud. Teel 
raamatukogust rahvamajja põigati
ka kauplusest läbi ning sooviti seal-
sele rahvale tulevaks aastaks viljaõn-
ne.

Viimasena külastati Viiratsi Rahva-
maja, kus samuti tantsiti ja lauldi ning 
esitati võõrustajatele huvitavaid mõis-
tatusi. 

Tänu rahva külalislahkusele oli mar-
tide sandikott õhtu jooksul maiustus-
test õige kõhukaks muutunud. Nüüd 
suunduti rahvamaja tagumistesse ruu-

midesse saaki jagama ja ihuliikmeid 
soojendama.  

Ivar Pai,
Viiratsi Rahvamaja juhataja

KÜLAELU ARENDAMISEKS SAAB JÄLLE 
TOETUST
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“Kuukirja” annab välja Viiratsi Vallavalitsus, ilmub 20. kuupäeva paiku. Toimetaja Maret Lina (tel. 
439 4473). Kirjad saata Viiratsi sidejaoskonda 70101; e-post: viiratsi@viiratsi.ee. Kodulehekülg: http://www.
viiratsi.ee. Trükiarv 1400.

Viiratsi valla koduste laste jõulupidu 
toimub pühapäeval, 19. detsembril kell 
12 Viiratsi Kool-Huvikeskuse saalis.

Oktoobrikuu lõpust alates on meie 
valla mälumängurid osalenud kolmel 
jõuproovil.

Külade esimese vooru mälumängus 
osales rõõmustava üllatusena 17 võist-
konda. Ülekaalukas oli seekord Viiratsi 
Vallavalitsuse “Halle” võistkond (Krista 
Pääsik, Linda Subert, Maret Lina, Väino 
Luik) 66 punktiga. Viiratsi Raamatukogu 
“Mõnusad” (Kaiti Pilk, Kai Oidermaa, 
Jaan-Juhan Oidermaa, Rauno Meister) 
oli 54 punktiga teine. Kolmanda koha-
ga lõpetas mullune võitja Kalmetu Põ-
hikooli “Buratinod” 52 punktiga.

Esiviisikusse mahtusid veel Viljandi 
Ühendatud Kutsekeskkool 51 ja Viiratsi 
Rahvamaja 49 punktiga.

*
Arvult 86. õpetajate mälumäng peeti 

Vana-Võidus Heiki Raudla juhtimisel. 
Tavapärase üheksa võistkonna asemel 
osales kümme esindust.

Esikoht selgus lisaküsimuse abil. Võit-
jaks osutusid 38 punktiga Tihemetsa pe-

Mälestame
Joann Palutaja

8. 07. 1911–17. 11. 2004
Vanavälja küla

Õnnitleme eakaid 
sünnipäevalapsi!

Detsembris
  4. Selma Milvek 83
  4. Lilia Mävra 80
  4. Laine-Rosilda Reiss 74
  5. Peeter Kanep 84
  5. Hilma Kirppu 83
  5. Vilma Saksniit 80
  6. Aino Rebane 76
  7. Sinaida Aasna 74
  8. Jaan Mutli 90
  9. Heldur Peltser 74
10. Anita Väli 72
12. Olga Kallaste 87
12. Evi Murd 79
13. Laine Allas 78
16. Toivo-Peeter Susi 76
18. Jaan Karu 87
18. Ljuli Stenar 82
20. Viktor Burov 70
20. Antonina Teearu 70
21. Maia Pruuli 70
22. Aleksandra Grigorjeva 72
23. Maimu Poimu 80
23. Vladimir Karro 76
23. Evi Loog 71
24. Kalju Ruul 65
25. Niina Kovaleva 78
26. Johan Tamm 76
26. Eva Rõõm 71
27. Alla Loo 85
28. Ida Koni 93
29. Salme Tipp 92
29. Meida Maasepp 86
29. Josif Pisarkov 83
29. Asta-Aurelie Kask 73
31. Iia Egel 82
31. Heljo Nõmm 71
31. Elli-Marie Sild 65

Sündis
Erle ja Taivo Leinuse perre Val-

ma külas sündis 12. novembril tütar 
Bianca-Ly.

dagoogid Luua Metsakooli ees. Lisakü-
simuste kaudu jõudis kolmanda koha-
ni Viljandi Ühendatud Kutsekeskkooli 
esindus (Rein Abel, Epp Välba, Ants 
Abel, Olev Teder, Matti Kallaspoolik) 36 
punktiga.

Lisaks Võrtsjärve suve- ja talimängu-
dele on vahepeal peetud ka kaht mälu-
mängu. Seekord oli võõrustaja Kolga-
Jaani. Puudus Põdrala esindus.

Valdur Metsa juhitud mängu võitis 
Viiratsi valla esindus (Sirje Põder, Rein 
Abel, Ants Abel, Andres Savi, Matti Kal-
laspoolik) 42 punktiga. Järgnesid Kolga-
Jaani 34, Tarvastu 33, Puka 30, Rannu 22 
ja Rõngu 20 punktiga.

*
18. novembril toimunud mälumängu 

teisel etapil startis 16 võistkonda. Esiko-
ha võitis esmakordselt (pole varem sel 
turniiril saavutanud ühtki esikohta) 
Viljandi Ühendatud Kutsekeskkool 53 
punktiga. Meeskonnas võistlesid Epp 
Välba, Katrin Johanson, Ants Abel ja 
Olev Teder.

Teise koha viis üle tee Viiratsi Rahva-
maja võistkond 49 punktiga. Ajusid ra-
gistasid Ivar Pai, Tõnu Roosileht, Valmo 
Kilk ja Neeme Danziger.

Kolmandad olid “Viimased” 44 punk-
tiga koosseisus Gert Keldo, Andre Osi, 
Ain Arnim ja Hasso Arnim.

Novembrikuu järel jätkub meie valla 
külade mälumäng 2005. aasta jaanuaris, 
õpetajate 87. mälumäng 10. detsembril 
2004 Räpinas ja Võrtsjärve talimängude 
mälumäng 2005. aasta alguses.

Matti Kallaspoolik

RAAMAT LAPSELT 
LAPSELE

Kalmetu kool võttis osa heategevus-
projektist “Raamat lapselt lapsele”. Val-
mis Viljandimaa laste kirjutatud omaloo-
minguline kogumik pealkirjaga “Kau-
gelt näen kodu kasvamas”. Kalmetu 
Põhikoolist kirjutasid kogumikku jut-
te Rauno Tamm, Martin Hanso ja Siiri 
Riitmuru. 21.septembril andis rahvasti-
kuminister Paul-Erik Rummo maagüm-
naasiumis asjaosalistele kätte raamatud 
ja tänas kõiki ilusa töö eest.

Projektimeeskond organiseeris sügis-
vaheajal 24.–26.oktoobril laevareisi Pe-
terburi–Helsingi, kuhu kuulus seltskond 
mitmest Viljandi ja Kalmetu koolist (Ene 
Toomsalu – eesti keele õpetaja ja Kerli 
Tirka – 6.klass).

Pühapäeva lõunaks kogunesime Vil-
jandisse ja sõitsime liinibussiga Tallinna, 
õhtul kell kaheksa väljus laev “Fantaa-
sia” Peterburi suunas. Laevas võtsime 
osa pidustustest, nägime huvitavat 
etendust, saime osaliseks Peterburi missi 
valimistest, kus kokku oli 31 kandidaati. 

Tutvusime ka Eesti lauljatari Marju Kuu-
diga, tüdrukud esinesid karaokel.

Peterburi võttis vastu meid täies päi-
kesesäras, tegime kahetunnise linnaeks-
kursiooni, käisime Vene kunstimuuseu-
mis, sõitsime metroos ja kohtusime ko-
halike eestlastega Eesti peakonsulaadis. 
Kinkisime 40 raamatut neile ja kuulasime 
peakonsul Andre Punga juttu. Peterburi 
oli puhas, vaikne ja kuldsete kuplitega, 
nägime palju sildu üle Neeva.

Helsingis võttis meid vastu Eesti Insti-
tuudi juhataja Mika Keränen, kes tegi 
meile linnas jalgsiekskursiooni ja viis 
meid Eesti konsulaati. Seal ootas meid 
palju eestlasi ja Toijala kooli endine õpe-
taja Kertu Stenholm. Kinkisime jälle pal-
ju raamatuid ja vestlusring oli väga elav. 
Pärast läksime Versage moenäitusele.

Oli väga kosutav reis, tundsime, et on 
õnn õppida ja õpetada eesti keelt oma 
kodumaal. Soomes ja Venemaal on ju 
seda palju raskem teha.

Kerli Tirka ja Ene Toomsalu
Kalmetu Põhikoolist

� Kutsekeskkooli võistkond (esiplaanil Olev Teder) tunneb head meelt tiitlite  
reas seni puudu olnud kohalike kilvarite etapivõidust.             MARET LINA foto

Mälumänguhooaeg on alanud


